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ACTA DE LA REUNIÓ DEL PLE DE L’AJUNTAMENT D’ARTÀ 
 
 
Caràcter:  ordinari 
Data:  27 de març de 2017 
Horari:  18 hores 
Lloc:  sala de sessions de l’Ajuntament d’Artà 
 
 
Hi assisteixen: 
Bartomeu Gili Nadal,  batle 
Maria Antònia Sureda Martí,  regidora 
Manuel Rocha Barrientos,   regidor 
Manuel Galán Massanet,   regidor 
Maria Paula Ginard Vílchez,  regidora 
Onofre Serra Vila,  regidor 
Ana María Comas Delgado,  regidora 
Jaume Alzamora Riera,   regidor 
Immaculada Moreno Mayal,   regidora 
Assumpció Santandreu Ginard,  regidora 
Amalio Arnandis Puig,  regidor 
Juan Lliteras Espinosa,   regidor 
 
Celia Martínez-Piñeiro de Urquiza,  secretària 
 
No hi assisteix:  
Magdalena Maria Fernández,   regidora 
  
 
Ordre del dia 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 28 de novembre de 2016. 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’adhesió al conveni subscrit entre l’Agència Estatal 
d’Administració Tributària i la Federació Espanyola de Municipis i Províncies en matèria de 
subministrament d’informació de caràcter tributari. 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta per aprovar el redisseny de l’anagrama institucional i el seu 
manual d’ús. 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten tots el grups municipals de l’Ajuntament d’Artà 
de suport al manifest “Per a la reforma del sistema de finançament”. 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal PSOE sobre la prestació de 
funcions de tresoreria als ens locals. 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA sobre la substitució 
temporal i el dret a vot dels i de les representants electes municipals que es trobin en situació de 
baixa per maternitat, paternitat o malaltia greu. 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per a l’adopció del 
salari mínim de mil euros. 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per a la gestió del 
programa municipal del Teatre d’Artà. 
9. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten els grups municipals d’UIA i Alternativa per 
Artà en defensa de la llibertat d’expressió. 
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10. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’aprovació de l’expedient de reconeixement extrajudicial 
de crèdits 1/2017. 
11. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de febrer de 2017 i als dies 6, 13 i 
14 de març de 2017. 
12. Precs i preguntes. 
 
 
Desenvolupament de la sessió 
 
1. Aprovació, si s’escau, de l’acta de la sessió de 28 de novembre de 2016 
 
En acompliment d’allò que disposen l’article 97.2 de la Llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal 
i de règim local de les Illes Balears, i l’article 91.1 del Reglament d’organització i funcionament i 
règim jurídic de les entitats locals, aprovat pel Reial decret 2568/1986, de 28 de novembre, el batle 
demana als membres de la corporació si algú té alguna observació a fer sobre l’acta de 28 de 
novembre de 2016, de la qual se n’ha expedit, prèviament, una còpia de l’esborrany a cada regidor 
per al seu coneixement, rectificació d’errades o possible formulació d’al·legacions, si s’escau. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que en el punt 5, d’aprovació dels pressupostos, no s’ha 
reflectit tot el que varen dir i que vol que consti en acta el següent: 
 
- En el foli recto número 11, en el paràgraf tercer, s’ha d’afegir:  
 
“Segons la mateixa Llei de subvencions, en el seu article 2.1 s’explica què s’entén per subvenció i 
els requisits que s’han de complir, el primer dels quals és que l’entrega es realitzi sense 
contraprestació directa als beneficiaris.” 
 
A més, diu el Sr. Alzamora que al final del paràgraf següent, el quart, s’ha d’afegir el següent “que 
s’apuja a la quantitat de 76.894,55 €.” 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que en el foli recto número 7, en el paràgraf tercer, línia sexta, 
on diu “(PI, PSOE, AA i UIA), no s’aprova per manca de quòrum en la votació” ha de figurar “(PI, 
PSOE, AA i PP), no s’aprova per manca de quòrum en la votació.” 
 
Després de fer aquestes correccions, els reunits acorden, per unanimitat, essent tretze el nombre 
legal de membres del consistori i dotze els assistents, aprovar l’acta de la sessió de 28 de novembre 
de 2016. 
 
 
2. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’adhesió al Conveni subscrit entre l’Agència Estatal 
d’Administració Tributària i la Federació Espanyola de Municipis i Províncies en matèria de 
subministrament d’informació de caràcter tributari 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El passat 30 de març de 2010 el Ple d’aquest Ajuntament aprovà l’adhesió al Conveni subscrit 
entre l’Agència Estatal d’Administració Tributària i la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies en matèria d’intercanvi d’informació tributària i de col·laboració en la gestió recaptadora 
amb les entitats locals. 
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La clàusula octava del Conveni de col·laboració entre l’Agència Estatal d’Administració Tributària 
i la Federació Espanyol de Municipis i Províncies, en matèria de subministrament d’informació de 
caràcter tributari a les entitats locals, estableix el procediment d’adhesió per A l’accés a dades de 
l’IRPF amb finalitats no tributàries (atorgament d’ajudes) mitjançant l’aprovació d’un acord del Ple 
de la corporació en aquest sentit. 

 
Atès que, per dur a terme amb eficàcia i rapidesa les tasques de l’Ajuntament, necessiten del 
coneixement d’aquestes dades per poder resoldre ajuts i subvencions a favor dels ciutadans. 
 
Una vegada realitzada la tramitació corresponent i atesa la competència del Ple, en virtut de 
l’establert en el Conveni de col·laboració amb les entitats locals, es proposa al Ple l’adopció del 
següents  
 
ACORDS: 

 
1. Acordar la sol·licitud d’adhesió íntegra de l’Ajuntament d’Artà al Conveni subscrit entre 
l’Agència Estatal d’Administració Tributària (AEAT) i la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies (FEMP) en matèria de subministrament d’informació de caràcter tributari amb finalitats 
tributàries i no tributàries (atorgament d’ajudes). 

 
2. Trametre a la Delegació de l’Agència Tributària a les Illes Balears i a la FEMP aquesta sol·licitud 
d’adhesió plena i sense condicions al Conveni esmentat en el punt primer d’aquest acord. 
 
3. Facultar el batle a subscriure i signar tota classe de documents relacionats amb aquest 
assumpte.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que està d’acord amb la proposta. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, també diu que està d’acord amb la proposta. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Acordar la sol·licitud d’adhesió íntegra de l’Ajuntament d’Artà al Conveni subscrit entre 
l’Agència Estatal d’Administració Tributària (AEAT) i la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies (FEMP) en matèria de subministrament d’informació de caràcter tributari amb finalitats 
tributàries i no tributàries (atorgament d’ajudes). 

 
2. Trametre a la Delegació de l’Agència Tributària a les Illes Balears i a la FEMP aquesta sol·licitud 
d’adhesió plena i sense condicions al Conveni esmentat en el punt primer d’aquest acord. 
 
3. Facultar el batle a subscriure i signar tota classe de documents relacionats amb aquest assumpte. 
 
 
3. Aprovació, si s’escau, de la proposta per aprovar el redisseny de l’anagrama institucional i 
el seu manual d’ús 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<FETS  
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1. L’Ajuntament d’Artà és una entitat petita amb unes necessitats que s’han de poder resoldre 
aplicant un sistema d’identitat senzill i dinàmic. 
 
2. La identitat existent era correcta, però calia una revisió del seu disseny i l’elaboració del seu 
sistema d’aplicació. 
 
3. S’ha proposat fer un treball de renovació continuista basat en les característiques següents: 
 
- Revisió i redibuix del símbol (castell). 
- Millora de l’harmonia tipogràfica i de la llegibilitat del logotip. 
- Definició de l’ús dels colors corporatius. 
 
4. Els objectius de la proposta han estat els següents: 
 
- Crear un nou sistema gràfic a partir dels elements d’identitat actuals, mantenir el mateix esperit i, 
alhora, fer palesa la renovació de les aplicacions. 
- Cercar solucions gràfiques per a la cohabitació dels nous elements amb els que s’usen actualment i 
evitar les despeses d’una renovació integral. 
 
5. Aprofitant el redisseny, es va trobar oportú elaborar un manual de normes bàsiques per tal que el 
criteri sigui el mateix a totes les aplicacions de la identitat gràfica de l’Ajuntament. 
 
Per tot això, es proposa al Ple que adopti el següent 
 
ACORD: 
 
Aprovar el redisseny de l’anagrama institucional i el seu manual d’ús.>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que li sembla bé que s’aprovi el redisseny per part del Ple de 
l’Ajuntament; però diu que no li sembla bé que s’hagi utilitzat abans de la seva aprovació pel Ple; 
segurament, diu, ja s’ha pagat la factura. Diu que s’abstendran en la votació. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que pensa el mateix que ha manifestat el portaveu d’UIA. 
Opina que, amb aquesta moció, pareix que l’Equip de Govern actua amb prepotència, diu que no li 
han agradat les formes; diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El batle diu que no són prepotents; reconeix que, per ventura, s’han pogut equivocar. No obstant 
això, diu que es tracta d’una feina purament tècnica. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 6 vots a favor (PI, PSOE i AA) i 5 abstencions (UIA i PP), 
aprovar el redisseny de l’anagrama institucional i el seu manual d’ús. 
 
 
4. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenten tots el grups municipals de l’Ajuntament 
d’Artà de suport al manifest “Per a la reforma del sistema de finançament” 
 
El batle diu que tots els grup polítics del consistori s’han adherit a aquesta moció. 
 
A continuació, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
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<<Vist l’escrit tramès per la Federació d’Entitats Locals (FELIB), respecte a la sol·licitud 
presentada pel Cercle d’Economia de Mallorca en referència a la remissió a tots els ajuntaments de 
les Illes del text del manifest “Per a la reforma del sistema de finançament”, perquè, si s’escau, els 
respectius consistoris adoptin el corresponent acord de suport al manifest esmentat, que es transcriu 
a continuació: 
 
“MANIFEST ‘PER A LA REFORMA DEL SISTEMA DE FINANÇAMENT’” 
 
L’Estat de les autonomies ha millorat la qualitat de vida i l’equitat en l’accés als serveis públics dels 
ciutadans, però el seu finançament segueix presentant problemes seriosos. Des de la seva creació, el 
tracte que s’ha donat a les Illes Balears en matèria de finançament ha estat clarament deficient. 
 
El 22 de juliol de 2005 la Plataforma Cívica ‘Demanem als partits polítics un gran acord de 
finançament per a les Balears’, integrada per trenta-una entitats, va presentar a tots els partits 
polítics amb presència parlamentària el document ‘Proposta de reforma del model de finançament’. 
 
Amb el model de finançament previ a la reforma de 2009, érem sens dubte l’autonomia pitjor 
tractada pel que fa als recursos assignats per l’Estat per finançar les transferències rebudes, el gruix 
de les quals es correspon amb la despesa social de l’estat del benestar: sanitat, educació i serveis 
socials. 
 
A partir de l’any 2009, amb la reforma de la Llei de finançament de les comunitats autònomes, es 
millora parcialment aquesta situació crònica d’infrafinançament, que segueix sent insuficient, doncs 
cal no oblidar que la totalitat dels recursos financers disponibles per a les Illes Balears està 
condicionada per: 
 
- El model de finançament en si mateix. 
- Les inversions de l’Estat. 
- El règim especial de les Illes Balears. 
- El deute de la comunitat. 
 
1. El model de finançament 
 
La reforma de 2009 aportà millores considerables. Va permetre a les Illes Balears sortir de la cua 
del finançament, passant d’un saldo fiscal negatiu del 7,43 % del PIB a un 5,08 % del PIB. Va ser 
una passa important, però no suficient. 
 
Les Illes Balears són una de les majors aportants a la solidaritat interterritorial, principi que no es 
qüestiona. No sembla just que comunitats amb una capacitat de recaptació inferior a la nostra acabin 
rebent recursos en algun cas fins a un 30 % per sobre de la mitjana. 
 
En altres termes, som els segons que més aportem per capita al sistema i passem a la desena posició 
com a perceptors de recursos per capita. 
 
Sembla raonable que el nou model cerqui un finançament homogeni de l’estat del benestar, sense 
discriminacions, perquè tots els espanyols, independentment d’on visquem, rebem els mateixos 
recursos. Entenem que hauria d’elaborar-se una “cistella comuna de serveis bàsics per a tots els 
espanyols” valorada objectivament, de manera que cada comunitat tingui els mateixos recursos per 
capita per prestar els mateixos serveis. 
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Segons les últimes dades disponibles, la mitjana espanyola de la despesa pública per habitant en 
sanitat és de 1.357 euros, i la mitjana de Balears és de 1.275 euros. Si parlem d’educació, la mitjana 
espanyola és de 915 euros i la de Balears, de 831 euros. 
 
El sistema actual és de guanyadors i perdedors. Aquesta és una de les deficiències del sistema: els 
que mostren una major capacitat fiscal, els majors aportants al sistema, no haurien de rebre menys 
recursos que els beneficiaris del mateix. Això significa, en el cas de les Balears, que comunitats 
amb les quals som solidaris disposen de més recursos per capita que nosaltres. 
 
La distribució de recursos del sistema actual resulta arbitrària, entesa com a aliena a la raó i a la 
justícia, de manera que la societat balear demanda que es compleixi el principi bàsic d’ordinalitat 
de manera que els mecanismes d’anivellació no alterin la posició de les Balears en l’ordenació de 
recursos per capita rebuts del sistema de finançament, que no hagués de tenir un altre filtre que el 
relatiu a un sistema fiscal efectivament progressiu, que garanteixi una distribució justa dels recursos 
que no reverteixi la posició ordinal dels seus ciutadans en termes de recursos finals disponibles. 
 
Una postura lògica aniria en l’adreça d’un fons únic per pagar l’estat del benestar, per pagar els 
serveis mínims comuns a tots els espanyols, que podria ser bàsicament l’actual Fons de Garantia. 
 
Més enllà d’aquests serveis mínims comuns, cada comunitat autònoma hauria de debatre quins 
serveis addicionals volen els seus ciutadans i els seus dirigents assumir el cost polític del seu 
finançament. En el nou model les comunitats autònomes han d’assumir els principis de 
transparència, autonomia financera i responsabilitat fiscal. Els ciutadans demanem un nou model de 
finançament basat en: la solidaritat, l’equitat entesa com l’accés als serveis públics 
independentment de les capacitats fiscals, l’absència de privilegis, l’anivellació parcial doncs d’una 
altra manera desapareixen els incentius a recaptar, el respecte al principi d’ordinalitat, una 
redistribució de recursos vinculada al bon ús que es faci dels mateixos, la simplicitat, l’eficàcia i la 
transparència. 
 
2. Les inversions de l’Estat 
 
En l’última dècada, en la recepció d’inversions per capita de l’Estat, hem estat cadascun dels anys 
els últims, excepte un any que vàrem anar els penúltims. 
 
S’entén que alguns anys es doni prioritat a altres comunitats, però no s’entén que sempre estiguem a 
la cua, i sovint per sota del 50 % de la inversió mitjana per capita, quan les Balears són una de les 
comunitats que disposa de menys capital públic per habitant a causa del dèficit històric d’inversions 
públiques. 
 
Els ciutadans demanem que les inversions de l’Estat en les comunitats autònomes segueixin un 
procediment transparent, que permeti la comparació, que hi hagi un debat polític on es tinguin en 
compte elements de decisió tals com: els condicionaments geogràfics, la insularitat, la desigualtat 
en la riquesa, el capital públic i la inversió mitjana per capita en cadascuna de les comunitats. 
 
3. El règim especial de les Illes Balears 
 
És un instrument, independent del sistema de finançament, que hauria d’aportar a les Balears 
recursos per corregir els costos de la insularitat i la pluriinsularitat. Les Illes Balears presenten uns 
fets diferencials i excepcionals que han de tenir-se en compte no solament en les despeses corrents, 
sinó també en la inversió pública. Els Fons Comunitaris tampoc no ajuden en aquest sentit, perquè 
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som una de les comunitats amb més restriccions al seu accés. 
 
La pròpia Constitució estableix que s’atendrà al fet de la insularitat per garantir el principi de 
solidaritat entre territoris. 
 
La insularitat i la pluriinsularitat fan que el cost de la vida i, per tant, el del manteniment de l’estat 
del benestar sigui superior al de la Península. D’altra banda, referent a la inversió pública, 
destaquem com a elements diferencials que les nostres comunicacions amb l’exterior no depenen de 
vies ferroviàries o de carreteres intercomunitàries, sinó dels ports i aeroports; la nostra indústria 
turística necessita d’unes infraestructures específiques per rebre més de tretze milions de visitants a 
l’any, l’estacionalitat de la majoria dels nostres turistes, un litoral enorme a protegir, etc. 
 
Els ciutadans demanem que es desenvolupi aquest règim especial, que no és cap privilegi sinó un 
mecanisme habitual en la Unió Europea, de manera que es compensi el cost de la insularitat. 
 
4. El deute de la comunitat 
 
El deute de les Balears ascendeix a uns nou mil milions d’euros. 
 
L’infrafinançament crònic de les competències transferides, la falta d’equitat vertical del sistema i 
la falta de finançament d’inversions per l’Estat ha obligat les Balears a endeutar-se. 
 
En el millor dels casos, s’han substituït transferències o participacions en tributs de l’Estat per deute 
amb l’Estat, quan les Balears han aportat i aporten molt més del que reben. 
 
Tot aquest endeutament públic i privat provoca que una part important del pressupost de la 
comunitat es destini al pagament d’interessos i a la devolució del principal del deute, disminuint els 
recursos disponibles per al finançament dels serveis bàsics. 
 
Els ciutadans de les Balears sol·licitem que la part del deute de la comunitat provocada per 
l’infrafinançament de l’estat del benestar i de la inversió pública sigui assumida per l’Estat a canvi 
de compromisos efectius per part de la comunitat autònoma en el control del dèficit públic. 
 
Petició urgent 
 
El sistema de finançament actual és un element d’inestabilitat política i de frustració per als 
ciutadans. Tots som conscients que el pas del temps no soluciona aquest problema, sinó que 
l’agreuja. 
 
Els membres de la Plataforma demanem als partits polítics una reforma urgent del sistema de 
finançament que corregeixi tants d’anys de finançament injust.” 
 
És per tot això que tots els grups municipals de l’Ajuntament d’Artà proposen al Ple l’adopció dels 
següents  
 
ACORDS: 
 
1. Donar suport al manifest “Per a la reforma del sistema de finançament”, impulsat pel Cercle 
d’Economia de Mallorca. 
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2. Col·laborar en les iniciatives impulsades per part del Cercle d’Economia tendents a aconseguir 
un sistema de finançament autonòmic més favorable per a les Illes Balears. 
 
3. Donar compte d’aquests acords a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears (FELIB).>> 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, afegeix el fet de denunciar aquesta manca de finançament en 
relació a altres comunitats autònomes. Diu que sempre reivindiquen la manca de finançament. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Donar suport al manifest “Per a la reforma del sistema de finançament”, impulsat pel Cercle 
d’Economia de Mallorca. 
 
2. Col·laborar en les iniciatives impulsades per part del Cercle d’Economia tendents a aconseguir 
un sistema de finançament autonòmic més favorable per a les Illes Balears. 
 
3. Donar compte d’aquests acords a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears (FELIB). 
 
 
5. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal PSOE sobre la prestació 
de funcions de tresoreria als ens locals 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, explica la moció, que, copiada literalment, diu. 
 
<<D’acord amb el previst en el Reglament d’organització, funcionament i règim jurídic de les 
entitats locals, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament d’Artà desitja sotmetre a la 
consideració del Ple la següent  
 
MOCIÓ 
  
El Partit Popular ha realitzat, en la seva etapa de Govern, una agressió constant a l’autonomia local i 
als interessos municipals, que troba la seva màxima expressió en l’aprovació unilateral de la 
reforma local impulsada pel Govern, la Llei de racionalització i sostenibilitat de l’Administració 
local (LRSAL), que va generar el rebuig de més de 3.000 ajuntaments de tota Espanya governats 
per diferents partits polítics que representaven uns 17 milions de persones.  
 
Fins ara el Govern del PP ha estat incapaç de resoldre els problemes que afecten les entitats locals, 
especialment el problema del finançament local, que està sent agreujat per la situació d’asfíxia 
econòmica i de desapoderament dels ajuntaments.  
 
La culminació del despropòsit ha estat la Llei 18/2015, de 9 de juliol, per la qual es modifica la 
Llei 37/2007, de 16 de novembre, sobre reutilització de la informació del sector públic, amb entrada 
en vigor l’11 de juliol de 2015, amb la qual es modifica la disposició transitòria setena de la Llei de 
racionalització i sostenibilitat de l’Administració local (LRSAL), que elimina la cobertura legal que 
permetia als regidors exercir funcions de tresoreria.  
 
Amb això, per aprofundir en el caos generat, en la incertesa legal i en la inseguretat jurídica i davant 
el rebuig majoritari d’aquestes modificacions per les entitats locals, el Reial decret llei 10/2015, 
d’11 de setembre, pel qual es concedeixen crèdits extraordinaris i suplements de crèdit al pressupost 
de l’Estat i s’adopten altres mesures en matèria d’ocupació pública i d’estímul a l’economia, ha 
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entrat en vigor el 12 de setembre de 2015, modificant l’apartat 2 de l’article 92 bis de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, Llei reguladora de les bases del règim local, modificant les funcions de l’escala 
de funcionaris d’administració local amb habilitació de caràcter nacional de la subescala de 
secretaria intervenció, incloent entre les seves funcions les de tresoreria.  
 
La reforma de la disposició transitòria setena preveia una sèrie de solucions per adoptar de forma 
transitòria, fins al 31 de desembre de 2016 (excepte la pròrroga per la corresponent Llei de 
pressupostos generals de l’Estat) o fins que es produís el desenvolupament reglamentari previst. 
Això permetia la possibilitat que funcionaris de carrera de la diputació provincial, o en defecte 
d’això dels ajuntaments, exercissin aquesta funció en els municipis menors de 20.000 habitants.  
 
Una vegada expirat el termini, el 93 % dels ajuntaments espanyols tenen ara un problema greu 
motivat per dues realitats: d’una banda, no hi ha habilitats nacionals suficients per cobrir totes les 
places necessàries, perquè ni tan sols s’ha convocat l’oferta d’ocupació pública, i, d’una altra banda, 
el cost de la nova plaça pot ofegar la situació econòmica de molts ajuntaments, principalment els 
menors de 5.000 habitants, que són els més afectats per aquesta mesura. 
 
No existeix precedent algun, ni en el dret històric espanyol ni en el dret comparat, que consideri que 
es pot exercir per una mateixa persona la fiscalització d’una banda i el maneig i la custòdia dels 
fons públics, incloent-hi la recaptació, per una altra.  
 
Amb tots dos decrets en vigor i vista la incompatibilitat entre les funcions de Tresoreria, que és un 
lloc de gestió, i el d’Intervenció, que és de control d’aquesta gestió, per la qual cosa no poden 
coincidir en una mateixa persona en cap cas, una modificació d’aquestes característiques posa en 
evidència el desconeixement absolut del Govern del Partit Popular i com estan d’allunyats de la 
realitat dels nostres ajuntaments i, especialment, dels nostres petits municipis, en els quals les 
funcions de tresoreria fins ara han estat exercides per regidors tresorers, sistema que s’ha mostrat 
com a eficaç, eficient i sense cost.  
 
Per això, consideram que, per voler resoldre un problema concret, en lloc de resoldre’l, se’n crearà 
amb seguretat un altre de major. Aquesta reforma que ha plantejat el Govern del PP no està 
justificada des de cap perspectiva, ni des de l’econòmica, atès que ve a suposar un grandíssim cost 
que no es determina qui l’ha de suportar, ni des de l’agilitat i simplificació de l’administració, ja que 
ve a dotar de més complexitat al sistema, ni des del respecte a l’autonomia municipal, vulnerant-la 
de nou de forma gravíssima.  
 
Així mateix, aquesta reforma es va aprovar sense el necessari diàleg amb la FEMP, amb els 
representants de la pròpia Administració local o amb els cossos de funcionaris implicats, sense 
previsió quant a la provisió de places, sense quantificació econòmica i sense estimacions quant als 
seus efectes.  
 
A més, s’aproven ambdues modificacions incorporant-la a lleis que res tenen a veure amb l’objecte 
de la reforma. Aquesta forma de modificar la normativa és un “autèntic bunyol” que no fa altra cosa 
que generar confusió i inseguretat jurídica. En resum, aquestes reformes plantejades per Govern del 
PP creen un problema on no n’hi havia, creen una importantíssima despesa que no existia i generen 
de forma absurda una complexitat administrativa contradictòria.  
 
Per tot això, el Grup Municipal Socialista de l’Ajuntament d’Artà presenta, per a la consideració i 
l’acceptació del Ple municipal, la següent  
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MOCIÓ:  
 
1. Instar el Govern d’Espanya a adoptar les mesures necessàries per derogar la modificació de la 
disposició transitòria setena de la Llei de racionalització i sostenibilitat de l’Administració local, 
modificació que elimina la cobertura legal a la prestació de les funcions de tresoreria exercida per 
regidors.  
 
2. Instar el Govern d’Espanya a prorrogar, mentre es produeix aquesta modificació legal, la 
transitorietat regulada en la disposició transitòria setena de la Llei de racionalització i sostenibilitat 
local, que ha expirat el 31 de desembre passat, amb la finalitat de permetre una sèrie de solucions 
perquè exerceixin funcions de tresoreria en municipis menors de 20.000 habitants altres funcionaris 
del propi ajuntament o de la diputació provincial corresponent.  
 
3. Instar el Govern d’Espanya a debatre i consensuar prèviament amb la FEMP i els sectors 
implicats qualsevol modificació substancial de la regulació de les bases de règim local.  
 
4. Instar el Govern d’Espanya a acompanyar de les previsions pressupostàries corresponents a 
qualsevol tipus de modificació normativa en la qual s’estableixin noves obligacions a les entitats 
locals, de tal manera que aquestes obligacions no suposin una càrrega afegida per a les seves 
hisendes.>> 
 
El batle diu que està d’acord amb la moció. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que hi ha una cosa que no veu clara, que és demanar la 
derogació de la modificació de la disposició transitòria setena de la Llei de racionalització i 
sostenibilitat de l’Administració local, modificació que elimina la cobertura legal a la prestació de 
les funcions de tresoreria exercida per regidors. Diu que no està d’acord amb el punts 1 i 2 de la part 
dispositiva. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que votarà en contra de la moció. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, diu que assumeix poder llevar el primer punt de la part 
dispositiva, però, diu que en manté el segon punt. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, demana que es llevi el final del paràgraf quart de la pàgina 1 de la 
part expositiva i el final del paràgraf segon de la pàgina 2 de la part expositiva. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, reitera que només està disposat a llevar el punt 1 de la part 
dispositiva. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 10 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
 
1. Instar el Govern d’Espanya a prorrogar, mentre es produeix aquesta modificació legal, la 
transitorietat regulada en la disposició transitòria setena de la Llei de racionalització i sostenibilitat 
local, que ha expirat el 31 de desembre passat, amb la finalitat de permetre una sèrie de solucions 
perquè exerceixin funcions de tresoreria en municipis menors de 20.000 habitants altres funcionaris 
del propi ajuntament o de la diputació provincial corresponent.  
 
2. Instar el Govern d’Espanya a debatre i consensuar prèviament amb la FEMP i els sectors 
implicats qualsevol modificació substancial de la regulació de les bases de règim local.  
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3. Instar el Govern d’Espanya a acompanyar de les previsions pressupostàries corresponents a 
qualsevol tipus de modificació normativa en la qual s’estableixin noves obligacions a les entitats 
locals, de tal manera que aquestes obligacions no suposin una càrrega afegida per a les seves 
hisendes. 
 
 
6. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA sobre la 
substitució temporal i el dret a vot dels i de les representants electes municipals que es trobin 
en situació de baixa per maternitat, paternitat o malaltia greu 
 
La regidora d’UIA, Sra. Santandreu, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El vot dels regidors i regidores és personal i indelegable. Conciliar la vida laboral amb la familiar 
també ho és. És per això que, quan una regidora o un regidor està de baixa maternal o paternal o per 
malaltia greu, no pot accedir al seu espai de treball de manera temporal i perd la capacitat d’exercir 
el seu dret de votar en els plens municipals i, per tant, també es perd la representativitat que aquest 
regidor o regidora comporta i per a la qual va ser escollit o escollida. 
 
Segons l’article 14.8 de la Llei orgànica 3/2007, de 22 de març, per a la igualtat efectiva de dones i 
homes, els poders públics han d’establir mesures que assegurin la conciliació de la feina i la vida 
personal i familiar de les dones i dels homes. Segons la disposició final setena d’aquesta, el Govern 
ha de promoure acords necessaris per iniciar un procés de modificació de la legislació vigent amb la 
finalitat de possibilitar els permisos de maternitat i paternitat dels càrrecs electes. 
 
A aquests efectes, tant el Parlament de les Illes Balears com el Congrés dels Diputats i el Senat han 
aprovat modificacions al Reglament de les seves respectives cambres per tal de fer efectiva aquesta 
Llei d’igualtat, possibilitant la participació a les sessions plenàries de manera no presencial i 
l’exercici del vot per via telemàtica. Als ajuntaments no s’ha adaptat aquesta legislació, creant-se 
així un greuge comparatiu entre els diferents òrgans de representació democràtica. 
 
Per aquest motiu, els i les representants electes que es troben en aquesta situació no poden votar als 
plens municipals ni desenvolupar la seva tasca sense que això representi un perjudici a la seva vida 
familiar o un risc per la seva salut. 
 
Segons l’Informe de l’Observatori de Dret Europeu, Autonòmic i Local de la Universitat de 
Granada sobre els permisos de maternitat dels càrrecs electes, hi hauria tres maneres de poder votar 
en aquests casos: la primera, per substitució del càrrec electe pel següent de la llista de la mateixa 
candidatura, atenent així a la plena representativitat institucional; la segona opció seria utilitzar les 
tecnologies actuals com a eines per suplir la presència dels edils i poder votar de forma telemàtica; i 
la tercera i última, delegar el vot en una altra persona del consistori. 
 
Per tot això, es proposa al Ple l’adopció del següents 
 
ACORDS: 
 
1. Instar el Govern de l’Estat a promoure els canvis legislatius necessaris que possibilitin la 
delegació de vot en els casos de baixes per maternitat, paternitat o malalties greus dels i de les 
representants electes en les administracions locals o la possibilitat de vot telemàtic, posant els 
mecanismes per fer-ho efectiu. 
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2. Instar el Govern de l’Estat a promoure els canvis legislatius necessaris que possibilitin la 
substitució del càrrec electe que causa baixa pel següent en la llista de manera temporal quan les 
baixes hagin de ser superiors a un mes. 
 
3. Traslladar els acords anteriors a la Presidència del Govern espanyol, a la Presidència del Congrés 
dels Diputats i a la del Senat.>> 
 
El batle diu que els pareix bé la moció. 
 
La regidora del PSOE, Sra. Ginard, diu que votaran a favor. Diu que en el Congrés dels Diputats i 
en el Senat es pot fer, que es pot votar telemàticament des de ca seva. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que veu molt bé aquesta moció; diu que es podria delegar el vot 
en el notari, o bé utilitzar-se el sistema del vot per correu, com en els processos electorals. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que està a favor de la moció. Opina que no es tanca cap 
possibilitat, sinó que s’obri. 
 
A continuació, els reunits acorden, per unanimitat: 
 
1. Instar el Govern de l’Estat a promoure els canvis legislatius necessaris que possibilitin la 
delegació de vot en els casos de baixes per maternitat, paternitat o malalties greus dels i de les 
representants electes en les administracions locals o la possibilitat de vot telemàtic, posant els 
mecanismes per fer-ho efectiu. 
 
2. Instar el Govern de l’Estat a promoure els canvis legislatius necessaris que possibilitin la 
substitució del càrrec electe que causa baixa pel següent en la llista de manera temporal quan les 
baixes hagin de ser superiors a un mes. 
 
3. Traslladar els acords anteriors a la Presidència del Govern espanyol, a la Presidència del Congrés 
dels Diputats i a la del Senat. 
 
 
7. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per a l’adopció del 
salari mínim de mil euros 
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<La Plataforma Anem a Mil és una iniciativa ciutadana que té com a objectiu aconseguir un salari 
digne per a totes les persones que treballen al nostre país. Denuncia que l’actual salari mínim 
interprofessional (SMI), fixat pel Govern espanyol en 707,70 €, és insuficient per cobrir les 
despeses mínimes a les quals ha de fer front una persona per poder viure.  
 
Aquest SMI de 707,70 € és considerat injust per les institucions europees, que recomanen 
augmentar-lo en més d’un terç, per tal de garantir un nivell de vida decorós als treballadors i 
treballadores i les seves famílies, tal com exigeix l’article 4.1 de la Carta Social Europea que 
recomana un salari mínim equivalent al 60 % del salari mitjà del territori.  
 
És alarmant la precarietat laboral actual: una de cada cinc persones amb feina es troba en situació de 
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risc de pobresa. El treball remunerat, sigui quin sigui, ha de permetre viure amb dignitat. 
 
Cal reduir les desigualtats salarials. Els sous de les ocupacions més ben remunerades són gairebé un 
400 % més elevats que el de les ocupacions no qualificades. Necessitem un món laboral més just 
per aconseguir una societat més justa. 
 
Per tot això, Anem a Mil proposa que el salari mínim real sigui de mil euros mensuals en 14 pagues. 
Un SMI a mil euros de les persones treballadores amb un salari per sota d’aquest llindar per reduir 
així la pobresa i la desigualtat. 
 
Cal treballar en la generació d’incentius per a la formació i en la millora de la productivitat dels 
treballadors i treballadores. Amb un SMI més alt augmentarà la capacitat de consum i l’activitat 
econòmica. Així, s’assolirà una distribució de la renda més justa i una societat més cohesionada.  
 
Amb el SMI a mil euros s’impulsarà un canvi de model laboral i productiu al nostre país sobre la 
base de salaris dignes per a tothom. Un impuls que cal iniciar ja des de l’acció dels governs 
municipals de les ciutats en l’àmbit públic, i també en les negociacions col·lectives en l’àmbit 
privat. Un impuls que ha de fer-se present en el procés de futur que viu el nostre país, entre tots els 
agents socials, econòmics i polítics. 
 
Per tot això, es proposa al Ple que aprovi el següent 
 
ACORD: 
 
Informar de les mesures adoptades per fer possibles aquests objectius i treballar amb les empreses 
del municipi i les empreses que es presentin a licitacions públiques per tal de millorar les condicions 
salarials dels treballadors i treballadores amb sous més baixos per tendir al mínim de 1.000 euros. 
En aquest sentit, estudiar i, si s’escau, adoptar les mesures normatives que incentivin les empreses 
subcontractades o receptores de recursos municipals a adoptar el SMI de 1.000 € entre el seu 
personal contractat, sempre que sigui compatible amb altres mesures socials.>> 
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, explica que a la Comissió Informativa es va xerrar de modificar 
alguns dels punts, però que han decidit no modificar la moció. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que li sembla positiu els fons de la moció, planteja un tema 
important, diu que discuteix l’esperit de la moció. Explica que han aprovat un protocol de clàusules 
socials, on no hi és el tema dels 1.000 €. Demana a UIA que retiri la moció per fer feina damunt el 
protocol de les clàusules socials aprovat pel Ple de l’Ajuntament. Diu que ho ha consultat i que els 
han dit que, jurídicament, no es pot aplicar. 
 
La regidora d’UIA, Sra. Moreno, els demana si els semblaria bé fer-los arribar una mesura a aplicar. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que no, que hi ha una manca de seguretat jurídica; diu que no 
pot posar a treballar en aquesta moció. 
 
A continuació, la regidora d’UIA, Sra. Moreno, diu que retira la moció de l’ordre del dia i queden 
d’acord en treballar conjuntament amb la portaveu d’AA, Sra. Comas. 
 
 
8. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta el grup municipal d’UIA per a la gestió del 
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programa municipal del Teatre d’Artà 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
 
<<El Teatre d’Artà es va inaugurar el 2001 i, per a la seva gestió, es va crear una fundació pública 
segons l’escriptura atorgada per l’Ajuntament d’Artà a la notària María Jesús Ortuño Rodríguez. El 
nom escollit va ser el de Fundació Teatre Municipal d’Artà. 
 
Els Estatuts d’aquesta fundació pública estableixen que la Fundació es regirà per aquests estatuts i 
per la Llei 30/1994, de 24 de novembre, de fundacions i incentius fiscals, així com per la resta de 
normativa aplicable. 
 
A l’article 1 dels Estatuts es diu que la Fundació Teatre Municipal d’Artà va ser creada per 
l’Ajuntament per a la realització, la prestació i el desenvolupament del serveis referits a la cultura i 
les arts escèniques i per promoure la participació privada i pública en les activitats d’interès general 
de naturalesa cultural. 
 
L’article 7 dels Estatuts estableix les finalitats de la Fundació, que seran: 
 
- Gestionar, administrar, conservar, millorar, ampliar i aprofitar integralment els béns, les 
instal·lacions i els serveis afectes a la Fundació. 
- Promoure, organitzar, gestionar, patrocinar i celebrar tot tipus d’actes, exhibicions i activitats 
tendents al desenvolupament i foment de la cultura i de les arts escèniques en general. 
- Promoure, organitzar, fomentar els coneixements tècnics a d’altre tipus referits al 
desenvolupament i foment de la cultura i les arts escèniques en general, organitzant cursets i 
seminaris per impartir ensenyaments i difondre coneixements relacionats amb les esmentades 
matèries. 
- Coordinar amb altres organismes, entitats i particulars iniciatives i esforços tendents a potenciar i 
fomentar tot allò que es relacioni amb la cultura, les arts i l’ocupació de l’oci per part de les 
persones, individualment o col·lectivament considerades. 
 
La Fundació, en una de les seves atribucions, pot contractar personal. Fins a la seva dissolució, la 
Fundació comptava amb una gerent (amb un contracte d’alta direcció), un director artístic, una 
administrativa (a mitja jornada), dues taquilleres (a mitja jornada) i un tècnic (també a mitja 
jornada). 
 
Amb aquest marc jurídic i amb aquests objectius ha funcionat, fins a dia d’avui, la Fundació. 
 
Des del 2011, la Fundació ha anat patint pèrdues, tal com ha anat passant amb gairebé totes les 
institucions públiques. Anteriorment a aquesta data, des d’UIA, ja s’anava avisant que el model de 
gestió no era viable i que era necessari reconduir-lo. 
 
Cada any, en el programa d’activitats, des de la gerència s’anava proposant un programa per 
aconseguir millorar els ingressos i reduir les despeses, per anar ajustant el pressupost i reduir les 
pèrdues. 
 
Segons la liquidació dels comptes anuals, els resultats finals dels darrers anys són: 
 
- 2011: -36.620,41 euros 
- 2012: -50.300,54 euros 



15 
 

- 2013: -52.094,67 euros 
- 2014: 6.507,31 euros 
- 2015: -24.537,91 euros 
 
Els motius que s’han adduït per justificar les pèrdues són diversos, però només es poden atribuir a 
un enfonsament dels ingressos, mentre que les despeses s’han mantingut igual. 
 
Durant aquests anys, el posicionament d’UIA en l’aprovació dels pressupostos ha estat un vot en 
contra (2012 i 2013), perquè allò que es presentava no s’ajustava a la realitat i el seu compliment, 
com es va demostrar amb les pèrdues posteriors, era inviable. Al pressupost de 2014, UIA hi va 
donar suport perquè suposava un augment de les funcions de la Fundació, la qual cosa podia 
justificar que milloressin els números (això després d’haver negociat amb els socis de govern i, tot i 
no estar gaire d’acord amb la proposta, es va optar per donar-li suport, perquè l’estratègia dels dos 
darrers anys no havia servit per res). Malgrat el suport als pressupostos de l’Equip de Govern, en 
minoria, l’oposició va imposar uns pressupostos en la línia dels altres anys. Això posava, una altra 
vegada, en entredit la viabilitat de la Fundació. 
 
En aquest context, es promulga la Llei orgànica 2/2012, d’estabilitat pressupostària i sostenibilitat 
financera, llei que exigeix noves adaptacions de la normativa bàsica en matèria d’Administració 
local per a l’adequació dels principis d’estabilitat pressupostària, sostenibilitat financera o eficiència 
en l’ús dels recursos públics locals, que seran els objectius de la Llei 27/2013, de 27 de desembre, 
de racionalització i sostenibilitat de l’Administració local. Aquesta Llei estableix que les entitats 
dependents que tenguin dèficit hauran de ser dissoltes o bé adscrites o vinculades a l’entitat local en 
el termini de tres mesos des de l’entrada en vigor de la Llei. En el cas que no sigui així, quedaran 
automàticament dissoltes als sis mesos d’entrada en vigor de la Llei. 
 
Per conèixer com havia de procedir l’Ajuntament davant aquesta nova normativa, es va encarregar 
un informe jurídic a la consultoria Fornells Consultors. L’informe, amb data 21 de febrer de 2014, 
estableix, en la seva conclusió 1, que, si l’Ajuntament opta per adscriure el servei que es presta a 
través de la Fundació al propi Ajuntament, en primer lloc hauria de tramitar un expedient 
administratiu per acordar el canvi de gestió a forma directa, l’aprovació d’un reglament de 
funcionament del Teatre i la dissolució de la Fundació Teatre Municipal d’Artà. Igualment, també 
es va encarregar un informe, a la mateixa consultoria, per conèixer com s’havia de procedir quant al 
tractament dels treballadors de la Fundació. En l’informe entregat es diu que, si l’Ajuntament opta 
per adscriure’s el servei que presta la Fundació, hauria de subrogar-se de les relacions laborals dels 
treballadors de la Fundació. 
 
En la darrera sessió del Patronat, dia 28 d’abril de 2015, els responsables de l’assessoria Fornells, 
els que havien fet els dos anteriors informes, ens presentaren els comptes de la Fundació, deixant 
clar que la Fundació estava en una situació financera insostenible i que els fons de maniobra (Drets 
a curt termini – Obligacions a curt termini) a 31 de desembre ascendeix a la quantitat de -
44.234,93 €, indicador de la insolvència a curt termini de la Fundació. 
 
Malgrat aquest informe inicial, del que es va donar compte en el Patronat, en el qual manifestàrem 
la nostra intenció d’internalitzar les funcions de la Fundació a l’Ajuntament i de dissoldre-la, no 
quedava clar que s’hagi de subrogar el personal, ja que s’ha de tenir en compte quines són les 
particularitats de tot el personal així com l’origen de l’accés a aquests llocs de feina. I, per això, es 
va encarregar un nou informe jurídic en què es defineixi el perfil de cada treballador i la seva 
situació en el cas de l’adscripció del servei a l’Ajuntament. 
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Segons aquest informe, amb data 23 de març de 2016, els sis treballadors que estan en plantilla a la 
Fundació tenen caràcter laboral sense tenir relació de dependència amb l’entitat local i els és 
d’aplicació, per tant, la legislació laboral, l’Estatut dels treballadors i els convenis col·lectius que 
corresponguin. També diu que un d’aquests treballadors, la gerència, disposa d’un contracte d’alta 
direcció, des de 2005, si bé abans era funcionària. Així, si l’Ajuntament assumeix la gestió de la 
prestació del servei a través de la mateixa organització ordinària de la pròpia entitat, hauria 
d’assumir el personal amb tots els drets que tenguessin consolidats, personal que s’integraria en la 
plantilla laboral de l’Ajuntament. Respecte del contracte de la gerència, en no tenir cabuda en 
l’Ajuntament un contracte d’alta direcció, tendria dret al seu reingrés al servei actiu a la seva antiga 
plaça de funcionària. 
 
En el plenari ordinari de setembre de 2015, el grup municipal d’UIA va presentar una moció per 
iniciar un expedient administratiu per acordar el canvi de gestió de les funcions que tenia la 
Fundació del Teatre, a forma directa; l’aprovació d’un reglament de funcionament del Teatre; i per 
instar al Patronat a acordar la dissolució de la Fundació Teatre Municipal d’Artà. Aquesta moció, 
però, no va ser aprovada. Malgrat no ser aprovada la moció, el Patronat de la Fundació, dia 14 de 
desembre de 2015, va acordar la seva dissolució. 
 
Tot i això, en el plenari ordinari de gener de 2016, es va prendre l’acord per dissoldre la Fundació 
Teatre d’Artà, cessar els membres del Patronat i crear una comissió liquidadora. També hi havia un 
acord que plantejava l’estudi de la situació dels treballadors per tal de resoldre el que s’escaigués en 
el moment pertinent. 
 
Finalment, en el plenari d’octubre de 2016, es va acordar l’aprovació inicial del canvi en la forma 
de gestió del servei cultural del Teatre per prestar-se de forma directa per part de l’Ajuntament 
d’Artà (acord que va ser pres amb només els vots dels membres de l’Equip de Govern, ja que, en no 
quedar aclarits els dubtes que es plantejaven per a la futura gestió, els membres d’UIA sortiren del 
plenari i el del PP no hi era). 
 
En el plenari extraordinari de desembre de 2016, en el qual s’aprovaren els pressupostos, es varen 
crear les places per donar cabuda a l’assumpció del personal de la Fundació. Fins i tot, es va crear la 
de la gerència, tot i que amb un altre nom. Davant aquesta situació, i vist que no s’ha intentat 
consensuar cap model amb tot el consistori, feim la següent proposta, perquè sigui aprovada pel 
plenari. 
 
La nostra proposta 
 
En tot cas, al marge de la subrogació o no del personal, la proposta de gestió de les funcions que 
fins ara ha desenvolupat la Fundació del Teatre seria la següent: 
 
- Adscriure-la a l’àrea de dinamització cultural, que hauria d’incloure el foment de la cultura 

(seguint el model que s’utilitza a teatres com els de Capdepera, Son Servera o Lloseta). 
Actualment, aquesta àrea disposa d’un dinamitzador cultural, que també realitza feines en altres 
departaments, com ara festes o esports. 

 
Amb la incorporació de les funcions de la Fundació, pensam que el personal necessari per a 
l’àrea hauria de ser: 
o Un tècnic de cultura. 
o Un dinamitzador cultural. 
o Un auxiliar administratiu 
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o Un tècnic a mitja jornada. 
o Dos taquillers a mitja jornada. 

 
Aquesta nova estructura requeriria que, del personal que actualment hi ha a la Fundació, se 
n’haurien de subrogar (o contractar de nous): un com a tècnic de cultura, un auxiliar 
administratiu, un tècnic a mitja jornada i dues taquilleres a mitja jornada. D’això, se’n desprèn 
que no seria necessària la figura de la gerència que hi havia antigament a la Fundació. 

 
En el pressupost de 2017, es varen crear, i dotar, les següents places: 1 ordenança, un administratiu, 
un ajudant, un director artístic, un tècnic auxiliar de teatre i un tècnic superior cap de gestió i 
programació escènica, tot això, creant una nova denominació com a equipaments culturals i museus. 

 
Analitzant el pressupost proposat de 2015 (no l’aprovat, perquè no és real), i que l’hauríem 
d’incorporar a l’Ajuntament, la proposta que faríem seria la següent: 
 

DESPESES 
PARTIDA PROPOSTA 2015 PROPOSTA ADSCRIPCIÓ 

Despeses de Personal (inclosa SS) 178.000 90.500 
Manteniment teatre 0 0 
Assegurances 5.000 5.000 
Electricitat 20.000 20.000 
Telèfon 3.000 3000 
Equipament i inversió 0 0 
Treballs altres empreses 5.000 5.000 
Difusió i publicitat 4.000 4.000 
Programació anual 50.000 50.000 
Escola de teatre 4.500 4.500 
Produccions 0 0 
TOTAL 269.500 182.000 

 
INGRESSOS 

PARTIDA PROPOSTA 2015 PROPOSTA 
Ingressos per taquilla 90.000 90.000 
Activitats i serveis turístics 35.000 35.000 
Venda marxandatge 10.000 10.000 
Escola de teatre 7.500 7.500 
Subvencions 10.000 10.000 
Lloguers i patrocinis 17.500 17.500 
TOTAL 170.000 170.000 

 
Amb aquests números que es presenten, l’Ajuntament, al 2015, va aportar aproximadament 
210.000 euros (es varen pressupostar 140.000 euros d’aportació directa i 170.000 euros d’aportació 
turística), mentre que amb la nova proposta només n’hauria d’aportar 12.000, el que situaria la 
despesa municipal molt per davall de serveis com els esportius, els socials o els educatius. 
 
Com que, de totes maneres, les polítiques culturals han de ser prioritàries, el que es proposa és que 
l’Ajuntament segueixi aportant la mateixa quantitat, però per conceptes diferents. I només ens 
centraríem en la diferència entre el que es pagava per personal i el que es pagaria amb la nova 
estructura: 87.500 euros. Aquesta partida es podria destinar a: 
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- Subvencionar les entrades de la mostra escolar un 100 %. Això, mirant la memòria de 2011 que 

diu que la Mostra va tenir poc més de 6.000 espectadors, suposaria 12.000 euros. 
- Destinar 25.000 euros per a la programació i producció d’espectacles realitzats per entitats 

artístiques del municipi. Un clar suport a la cultura escènica de teatre, música i dansa. 
- Destinar 12.000 euros per millorar la formació escènica i artística de les entitats que fan feina en 

aquest àmbit. 
- Destinar els 38.500 euros restants a augmentar la partida de programació amb la finalitat de 

millorar-la i augmentar-la. 
- Per una altra banda, s’haurien d’establir estratègies per aconseguir fomentar l’ús de les 

instal·lacions per part dels col·lectius d’Artà, que no suposin cap tipus de despesa (ús de les 
instal·lacions), però sí que generin activitat. Tampoc no es generarien ingressos perquè, si es 
cobràs taquilla, s’oferiria el 100 % a l’entitat que promocioni l’activitat, sempre que estigui 
relacionada amb la salut, la cultura o l’educació. 

 
Com a conclusió, un municipi com Artà, amb la potencialitat cultural que té i amb el dinamisme 
col·lectiu de què disposa, és necessari que compti amb un recurs com el Teatre, que tengui com a 
objectiu principal el que es defineix a l’article 1 dels Estatuts de la Fundació: la realització, la 
prestació i el desenvolupament del serveis referits a la cultura i les arts escèniques i per promoure la 
participació privada i pública a les activitats d’interès general de naturalesa cultural.  
 
Però, i sobretot, per augmentar el nivell cultural del municipi a través de la promoció de la 
participació privada (entitats i grups) en la cultura. 
 
L’objectiu final seria el d’aconseguir que Artà sigui un referent en la cultura a la zona de Llevant, 
competint directament amb la ciutat cultural per excel·lència de Mallorca, que és Manacor. 
 
Per tots aquests motius, es proposa l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Eliminar el programa d’equipaments culturals i museus que s’ha creat en el pressupost de 2017. 

 
2. Remodelar l’actual estructura de gestió de la dinamització cultural per tal que la plantilla quedi 
de la manera següent: 
 
a) Un tècnic de cultura (l’equivalent a l’administratiu del programa d’equipaments culturals i 
museus). 
b) Un dinamitzador cultural (que ja existeix a gestió de la dinamització cultural). 
c) Un auxiliar administratiu (l’equivalent a l’administratiu del programa d’equipaments culturals i 
museus). 
d) Un tècnic a mitja jornada (l’equivalent al tècnic auxiliar de teatre del programa d’equipaments 
culturals i museus). 
e) Dos taquillers a mitja jornada (l’equivalent als ordenança i ajudant del programa d’equipaments 
culturals i museus). 

 
3. Reorganitzar el pressupost de dinamització cultural per millorar la cultura artística del municipi 
en el sentit següent: 
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a) Reduir en 87.500 euros la partida de personal que està aprovada actualment en els pressupostos 
de 2017. 
b) Destinar 12.000 euros per subvencionar les entrades de la mostra escolar un 100 %. 
c) Destinar 25.000 euros per a la programació i la producció d’espectacles realitzats per entitats 
artístiques del municipi. 
d) Destinar 12.000 euros per millorar la formació escènica i artística de les entitats que fan feina en 
aquest àmbit. 
e) Destinar els 38.500 euros restants a augmentar la partida de programació amb la finalitat de 
millorar-la i augmentar-la. 
f) Destinar el 100 % dels ingressos de taquilla a l’entitat que promocioni l’activitat, sempre que 
estigui relacionada amb la salut, la cultura o l’educació.>> 
 
El batle diu que aquesta moció denota que tenen una visió diferent de l’àrea de cultura; diu que 
l’Equip de Govern té un visió de l’àrea molt més amplia que la que ells proposen. En relació a 
l’estalvi, diu que es pot estalviar en molts de temes: xerra de l’ordenança de l’Escola de Música, hi 
ha dues persones en l’administració, diu que es podria eliminar una plaça i dur la feina per part del 
personal de l’Ajuntament. En relació a l’estructura de personal proposada, suposaria enviar tres 
persones al carrer i, ells, diu el batle, no estan disposats a fer-ho. En relació al tema de la 
reorganització del pressupost de dinamització cultural, opina que és bona una petita aportació en el 
tema de la cultura. En relació a destinar 12.000 € per millorar la formació escènica i artística, no sap 
si proposen donar la formació 100 % gratuïta. Diu que reivindica la figura del tècnic superior del 
Teatre. Finalment, diu que els pareix que és una moció una mica contradictòria i que, per això, hi 
votaran en contra. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, diu que fa ja sis anys que parlen del Teatre d’Artà. Diu que, quan 
va mirar la moció, li va parèixer interessant el tema d’estalviar doblers; però no es proposa estalviar, 
ja que allò que s’estalvia en alguns aspectes es gasta en d’altres. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, diu que no és la intenció d’UIA enviar tres persones al carrer. Diu 
que aquest no és el fons de la moció. 
 
El batle comenta el bon resultat de la gestió del Teatre d’Artà. 
 
[A les 19 h, el Sr. Serra, regidor del PSOE, s’incorpora a la sessió.] 
 
El batle repeteix que la gerència del Teatre ha fet una feina excel·lent i que la dissolució de la 
Fundació ve determinada per la llei, no per la feina de la gerència. 
 
El regidor d’UIA, Sr. Arnandis, diu que és un document per començar a fer feina, que han estat 
molt crítics amb la gestió del Teatre i que, per això, han volgut aportar el seu gra d’arena. 
 
A continuació, es vota la moció, la qual, per 4 vots a favor (UIA) i 8 vots en contra (PI, PSOE, AA i 
PP), no s’aprova per manca de quòrum en la votació. 
 
 
9. Aprovació, si s’escau, de la Moció que presenta els grups municipals d’UIA i Alternativa 
per Artà en defensa de la llibertat d’expressió 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, explica la moció, que, copiada literalment, diu: 
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<<En els darrers mesos s’han anat alçant veus que manifesten la seva preocupació pel retrocés en la 
protecció de la llibertat d’expressió a Espanya. El 17 gener de 2017 Amnistia Internacional va 
presentar l’informe “UE: Las orwellianas leyes antiterroristas privan de derechos bajo el pretexto de 
defenderlos”, on indicava, sobre Espanya, que les reformes de 2015 per ampliar la Llei sobre 
l’enaltiment del terrorisme “han ofegat ja opinions i comentaris legítims” i va posar com a exemple 
el cas dels titellaires a Madrid (detinguts per un espectacle satíric de titelles que feia referència a 
ETA i Al Qaida), que ha qualificat com una “limitació absolutament desproporcionada de la 
llibertat d’expressió”. El relator especial de les Nacions Unides per a la llibertat d’expressió ha 
alertat que, amb aquesta reforma del Codi penal, es podrien penalitzar comportaments que, fins 
aleshores, no constituïen delictes de terrorisme.  
 
Aquesta aplicació del Codi penal, juntament amb una interpretació ampla a causa de l’ambigüitat de 
la reforma, ja està causant alarma. Al gener de 2017 el Tribunal Suprem va condemnar a un any de 
presó el cantant del grup Def Con Dos arran d’unes piulades que el Tribunal considera constitutives 
del delicte d’enaltiment del terrorisme. Al febrer de 2017 la Fiscalia va demanar dos anys i mig de 
presó, una pena d’inhabilitació absoluta per vuit anys i mig i una mesura de llibertat vigilada per 
tres anys, per a una tuitaire per haver fet acudits sobre la mort de Luis Carrero Blanco, successor de 
Francisco Franco a la presidència del Govern en els últims temps de la dictadura franquista, la qual 
cosa ha causat perplexitat.  
 
Sembla ser la primera vegada que es pretén condemnar penalment algú, únicament i exclusivament, 
per fer humor satíric sobre la mort d’un governant de la dictadura i la reacció ha estat contundent: el 
23 de febrer de 2017, 261 professors i professores de dret penal de les universitats espanyoles han 
signat un manifest on mostren la seva preocupació perquè “a Espanya s’hagi passat a detenir, jutjar 
com a terroristes i a empresonar (si més no, provisionalment) artistes de carrer, músics, regidors o 
altres ciutadans pels seus teatrets, les seves cançons o els seus acudits. Es tracta de persones sense 
cap connexió amb organitzacions terroristes, els missatges de les quals mai podrien ser interpretats 
com a provocacions a la comissió de delictes, sinó, a tot estirar, com acudits d’humor negre o 
bromes o cançons de mal gust. És simptomàtic d’aquesta situació que un percentatge 
preocupadament elevat del terrorisme que investiga a hores d’ara l’Audiència Nacional són 
‘piulades’ i acudits. En aquest manifest, es qualifica aquesta petició de la Fiscalia, en un context de 
major repressió de la llibertat d’expressió, de desproporcionada i no conforme amb els drets 
humans.” 
 
El col·lectiu de professors de dret penal afirma en el seu manifest, en referència al tuit sobre Carrero 
Blanco: “ens sentim alarmats per aquesta perillosíssima deriva en la interpretació de les lleis, i la 
jutgem també profundament errada. No només tècnicament equivocada, sinó directament 
incompatible amb els límits que la Constitució imposa al poder punitiu de l’Estat. […] Parlem aquí 
en tot moment de sàtires polítiques (de millor o pitjor gust, però això és una cosa irrellevant per al 
dret penal) sobre la mort d’un personatge històric de la dictadura franquista. Sàtires que sota cap 
perspectiva raonable contenen una amenaça terrorista per a la societat; que no constitueixen 
provocacions a la violència ni al terrorisme; que no es dirigeixen al descrèdit ni al menyspreu a les 
víctimes del terrorisme pel fet de ser-ho; que no contenen apologies de la subversió violenta d’un 
règim democràtic; i que no comporten fustigació de cap tipus.” 
 
Per altra banda, la detenció de cinc persones per la crema de fotos dels reis en els darrers mesos a 
Catalunya, que van ser portats a l’Audiència Nacional per declarar, i la recent condemna a 3 anys i 
mig al jove músic mallorquí Josep Miquel Arenas Valtonyc per enaltiment del terrorisme i injúries a 
la Corona, tornen posar en qüestió la tutela sobredimensionada que dispensa l’ordenament 
juridicopenal a la Corona, que protegeix no tan sols qui n’és titular, sinó que s’estén a un cercle 
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amplíssim de membres de la família reial, ascendents i descendents, bona part dels quals ni tan sols 
exerceixen funcions constitucionals. Així, l’article 490.3 del Codi penal preveu que “El que 
calumniare o injuriare al Rey o Reina a cualquiera de sus ascendientes o descendientes, a la Reina 
consorte o al consorte de la Reina, al Regente o a algún miembro de la Regencia, o al Príncipe o 
Princesa de Asturias, en el ejercicio de sus funciones o con motivo u ocasión de éstas, será 
castigado con la pena de prisión de seis meses a dos años si la calumnia o injuria fueran graves, y 
con la de multa de seis a doce meses si no lo son”. L’article 491 estableix una multa de quatre a 20 
mesos per insults a la Corona en casos no previstos en el precepte anterior i també preveu sanció de 
fins a dos anys per utilitzar la imatge del rei per desprestigiar la institució. 
 
És difícil mantenir actualment que la monarquia parlamentària, com a institució, o la figura del rei, 
com a persona que l’encarna, puguin restar immunes a la crítica política en un estat de dret que 
propugna el ‘pluralisme polític’ i que reconeix la llibertat ideològica com a dret fonamental. La 
manifestació escrita, oral, cantada o “piulada” d’una opinió crítica o dissident per motius ideològics 
pot expressar-se amb actes i missatges que haurien d’estar emparats pel legítim exercici de la 
llibertat d’expressió, consagrat en l’art. 20.1.a) de la Constitució. Així ho va entendre el Tribunal 
Europeu de Drets Humans quan va condemnar l’Estat espanyol en el denominat “Cas Otegi”, en 
què es castigava aquest dirigent polític basc amb una pena d’un any de presó per haver-se referit a 
l’anterior cap de l’Estat com a “Jefe de los torturadores”: en sentència de 15 de març de 2011 
afirmava aquest Tribunal que “és precisament quan es presenten idees que ofenen, xoquen o 
pertorben l’ordre establert quan la llibertat d’expressió és més preciosa”.  
 
L’Estat espanyol hauria de superar aquestes censures que tipifiquen com a delictes la crema de 
banderes (article 543 del CP) o la injúria a la Corona des d’un concepte de sacralització de la imatge 
del rei i de la seva família. Aquestes actuacions, més enllà de les consideracions ètiques, morals, 
polítiques o, fins i tot, artístiques que pugui tenir cadascú, no haurien de figurar en el Codi penal 
espanyol, perquè haurien de ser considerades com a una mostra de la llibertat d’expressió prevista 
com a dret fonamental a la Constitució espanyola. 
 
Per tot això, el grup municipal d’Unió Independents d’Artà proposa al Ple l’adopció dels següents  
 
ACORDS: 
 
1. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà per l’extensió del delicte d’enaltiment del 
terrorisme en actes i missatges que haurien d’estar emparats per l’exercici de la llibertat d’expressió 
i per les recents condemnes per aquest càrrec que fan retrocedir els ciutadans i les ciutadanes a 
Espanya en els seus drets fonamentals. 
 
2. Instar el Govern espanyol a modificar la Llei orgànica 10/1995, de 23 de novembre, del codi 
penal, i suprimir o bé modificar l’apartat 3 de l’article 490 i l’article 491. 
 
3. Instar el Govern de l’Estat i les corts espanyoles a derogar la Llei orgànica 4/2015, de seguretat 
ciutadana, coneguda com a “llei mordassa”. 
 
4. Demanar, arran de la sentència condemnatòria contra el raper mallorquí Valtonyc, la seva lliure 
absolució en defensa de la llibertat d’expressió. 
 
5. Remetre els acords al Govern espanyol i a tots els partits amb representació a les corts 
espanyoles.>> 
 



22 
 

La portaveu d’AA, Sra. Comas, afegeix que el Ple de l’Ajuntament va aprovar una moció contra la 
llei mordassa. Diu que allò important de la moció és l’atac a la llibertat d’expressió i posar aquest 
succés al mateix nivell que els atemptats terroristes. 
 
El batle també considera que aquest fet no té res a veure amb els atemptats terroristes. Diu que el 
concepte llibertat d’expressió és difícil de saber on comença i on acaba. Diu que troba a faltar que 
l’Ajuntament no està d’acord amb la lletra de les cançons del mallorquí Valtonyc. Finalment, diu 
que els agradaria llevar o refer el punt quart de la part dispositiva. 
 
El portaveu del PSOE, Sr. Galán, demana una votació separada de cada punt de la part dispositiva. 
Considera que les lletres de les cançons traspassen la llibertat d’expressió; diu que convé canviar la 
moció. 
 
El portaveu del PP, Sr. Lliteras, els demana què és la llibertat d’expressió. Diu que, des que ha estat 
en aquest Ajuntament, el PP no ha votat a favor de cap moció sobre la qual decideixi la justícia. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que la moció no defensa les lletres de les cançons del 
mallorquí Valtonyc, sinó que defensa la llibertat d’expressió. 
 
La portaveu d’AA, Sra. Comas, diu que li pareix molt greu l’equiparació d’aquesta persona amb cap 
grup terrorista. 
 
El batle demana a UIA que modifiqui el punt quart de la part dispositiva. 
 
A continuació, es voten separadament els diferents punts de la part dispositiva. 
 
En primer lloc, els reunits acorden, per 8 vots a favor (UIA, PI i AA) i 4 abstencions (PSOE i PP): 
 
1. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà per l’extensió del delicte d’enaltiment del 
terrorisme en actes i missatges que haurien d’estar emparats per l’exercici de la llibertat d’expressió 
i per les recents condemnes per aquest càrrec que fan retrocedir els ciutadans i les ciutadanes a 
Espanya en els seus drets fonamentals. 
 
Seguidament, els reunits acorden, per 11 vots a favor (PI, PSOE, UIA i AA) i 1 abstenció (PP): 
 
2. Instar el Govern espanyol a modificar la Llei orgànica 10/1995, de 23 de novembre, del codi 
penal, i suprimir o bé modificar l’apartat 3 de l’article 490 i l’article 491. 
 
3. Instar el Govern de l’Estat i les corts espanyoles a derogar la Llei orgànica 4/2015, de seguretat 
ciutadana, coneguda com a “llei mordassa”. 
 
A continuació, els reunits acorden, per 8 vots a favor (PSOE, UIA i AA) i 4 abstencions (PI i PP): 
 
4. Demanar, arran de la sentència condemnatòria contra el raper mallorquí Valtonyc, la seva lliure 
absolució en defensa de la llibertat d’expressió. 
 
I, finalment, els reunits acorden, per 11 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
 
5. Remetre els acords al Govern espanyol i a tots els partits amb representació a les corts 
espanyoles. 
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10. Aprovació, si s’escau, de la proposta d’aprovació de l’expedient de reconeixement 
extrajudicial de crèdits 1/2017 
 
El batle explica la proposta, que, copiada literalment, diu: 
 
<<Davant la presentació de factures en el departament pendents d’aplicació. 
 
Atès l’informe d’Intervenció de data 14/03/2017, on consta que, en aplicació de l’article 60.2 del 
Reial decret 500/1990, de 20 d’abril, el reconeixement d’obligacions corresponents a exercicis 
anteriors que, per qualsevol causa, no ho haguessin estat en aquell a què corresponien, és competència 
del Ple de la corporació, i que en aquest cas concret és possible la seva realització. 

 
De conformitat amb el que s’exposa, propòs al Ple de la corporació l’adopció dels següents 
 
ACORDS: 

 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per import total de 135.574,48 €, els quals figuren a la 
relació annexa. 

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2017, els crèdits corresponents, i amb càrrec a 
les respectives partides.>>  
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que hi ha unes factures que tenien la partida en negatiu, uns 
90.000 €. 
 
[A les 19.40 h, el portaveu del PSOE, Sr. Galán, s’absenta de la sessió.] 
 
El portaveu del PP,  Sr. Lliteras, diu que són factures que es deuen, que s’han de pagar. No obstant 
això, diu que no està d’acord amb què hi hagi factures sense consignació en la partida; per tot això, 
diu que s’abstendrà en la votació. 
 
El batle diu que totes les factures són factures presentades fora de l’any; també diu que no està 
d’acord amb el que ha dit el portaveu d’UIA. 
 
El portaveu d’UIA, Sr. Alzamora, diu que allò greu és que tenen la partida en negatiu a l’any 2016. 
 
Tot seguit, els reunits acorden, per 6 vots a favor (PI, PSOE i AA), 4 vots en contra (UIA) i 1 
abstenció (PP): 
 
1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per import total de 135.574,48 €, els quals figuren a la 
relació annexa. 

 
2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2017, els crèdits corresponents, i amb càrrec a 
les respectives partides. 
 
 
11. Informació de les resolucions de Batlia corresponents al mes de febrer de 2017 i als dies 6, 
13 i 14 de març de 2017 
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A continuació, es dona compte de les resolucions de Batlia corresponents al mes de febrer de 2017 i 
als dies 6, 13 i 14 de març de 2017. 
 
Seguidament, els reunits, per assentiment unànime, es donen per assabentats. 
 
 
12. Precs i preguntes 
 
La secretària informa que UIA i PP han presentat escrits de precs i preguntes, els quals es llegeixen  
a continuació. 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA UIA 
  
Precs 
 
- Demanam, una vegada més, que, en els cantons dels carrers més estrets del poble on s’aparquen 
cotxes, hi pinteu la línia groga per mantenir la distància, ja que la circulació es fa molt difícil i 
provoca que els conductors hagin de fer maniobres complicades. I que es vetli pel seu compliment. 
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
 
- Felicitar públicament la junta del Centre Cultural de la Colònia per la bona gestió i l’oferta 
d’activitats, esdevenint un exemple de dinamisme social i cultura. 
 
Resposta: Totalment d’acord, i ens afegim a la felicitació. 
 
- Demanam que responguin la impugnació d’UIA sobre el procés d’adjudicació de les obres de la 
plaça del Conqueridor, del carrer de Montserrat Blanes i dels carrer de Ramon Llull. 
 
Resposta: Crec que ja heu tengut alguna conversa amb el personal tècnic de l’Ajuntament per 
aquesta qüestió i, per tant, ja en sabeu la resposta. De tota manera, acomplirem el termini estipulat 
per a aquests temes. 
 
- Ens han arribat moltes queixes sobre el descontrol que transcorre pels voltants del recinte de Na 
Batlessa, sobretot, durant el capvespre. Demanam que es planifiquin unes accions de control per 
part dels agents de seguretat i dels serveis municipals per tal de resoldre el problema. 
 
Resposta: Ja hi ha mesures preses, però mirarem d’intensificar-les. 
 
Hisenda 
 
- Al plenari de gener i febrer us demanàrem quin era l’import que no s’havia pogut imputar al 
pressupost de 2016 i que hauria de venir com a NPO. En aquest plenari heu duit un expedient. N’hi 
haurà més? 
 
Resposta: Per les dates en què estam, podria arribar alguna cosa més, però, en principi, no n’hi 
hauria d’haver més. 
 
- Ens diguéreu que al gener de 2017 es faria la nova liquidació per l’ocupació de la via pública a 
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l’empresa que ocupa la via pública del carrer de Montferrutx de la Colònia. S’ha fet? Per quin 
import? Fins quan?  
 
Resposta: Des de dilluns passat, ha començat una auxiliar administrativa de suport a la Policia 
Local que ajudarà a desbloquejar aquesta i altres actes o expedients que hi ha pendents. Encara no 
està feta, però, segons entenem, l’ordenança municipal preveu que ha hauria, per fer-la, tot l’any 
2017. 
 
- Arran d’una pregunta del PP al plenari del mes de febrer, vàreu dir que havíeu contractat una 
empresa externa per tal de cobrir els serveis que, fins ara, feia l’electricista municipal. No seria molt 
millor preparar el procediment corresponent per tal de tornar a tenir en plantilla un electricista i no 
haver de pagar serveis externs? 
 
Resposta: Pensam que, vistos els resultats, va ser una errada contractar com a oficial segona, en lloc 
d’oficial de primera, un electricista i pensam que no hem de caure en la mateixa errada; substituir la 
plaça així com està en plantilla seria tornar posar un oficial segona i ens preocupa molt més que hi 
hagi un bon manteniment i bon servei al ciutadà que no hem tengut aquests darrers temps de manera 
interna i que sí tenim avui de manera externa.   
 
 Urbanisme 
 
- Després de dedicar tants de recursos i temps en un tema privat com va ser la moció presentada per 
l’Equip de Govern sobre la residència al polígon dels Pujols, en quina situació es troba aquest tema? 
 
Resposta: En la situació que tots vàrem aprovar al plenari. Sabem que hi ha moviment quant a 
possibles inversors, però res concret. Esperam que algun dia aclariu exactament què és el que us 
molesta d’aquest tema. 
 
- Quan es constituiran els tribunals per cobrir les places d’assessor jurídic, enginyer industrial, 
tècnic de medi ambient i tècnic esportiu?  
 
Resposta: Hi estam fent feina i no li puc dir una data exacta. 
 
- En data 1 de febrer de 2017 es va fer un menor pel servei de manteniment del Poliesportiu Na 
Caragol, de gener a desembre de 2017. El 24 de febrer de 2016, pel mateix concepte i amb la 
mateixa empresa, se’n va fer un. I el 17 d’agost de 2016, també pel mateix concepte i amb la 
mateixa empresa, se’n va fer un altre. No es tracta d’un fraccionament de contracte?  
 
Resposta: Entenem que no, però tot és pot interpretar segons els interessos que un hi tengui. Pensam 
que no, ja que en cap cas les quanties anuals superen el marge d’un contracte menor. A dia d’avui, i 
a causa de la vostra preocupació, hem fet una revisió sobre si hi podia haver fraccionaments de 
contracte i només n’hem detectat un que tendria base perquè s’hi consideràs i, per tant, l’arreglarem 
en breu: un contracte íntegrament gestionat per UIA en la legislatura passada, per a més informació. 
 
- La Delegació del Govern de les Illes Balears s’ha posat en contacte amb l’Ajuntament per tal de 
convocar la Junta Local de Seguretat de municipi. Ja s’ha fet la reunió? Ens podeu informar dels 
punts que s’hi tractaren? 
 
Resposta: Encara no; estam a l’espera que la Delegació del Govern ens passi una data que els vagi 
bé. 
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 - Ens podeu dir l’import del total de les factures de 2016 del número de telèfon 619 703 049? 
 
Resposta: Cap problema, però ho haurem de demanar a Telefònica, perquè així com venen les 
factures en format electrònic és impossible. 
 
- S’ha entregat la còpia de la impugnació a les empreses, tal com varen sol·licitar? 
 
Resposta: Que tenguem constància, cap empresa no ha sol·licitat res. 
  
Esports 
 
- En quin punt es troba el Pla director de la reforma del Poliesportiu Na Caragol? 
 
Resposta: Ara mateix, en el mateix que al mes passat. S’està intentant definir més les fases per tal 
d’adequar-les a les possibilitats del pressupost municipal. 
 
- Dissabte 25 de febrer la Piscina Municipal, a les 18.30 h del capvespre, ja estava tancada sense 
especificar cap nota ni informació a l’entrada. Ens podeu fer arribar una còpia del registre d’entrada 
amb la qual se sol·licita permís per poder tancar la instal·lació? 
 
Resposta: No tenc constància que fos així. Ho esbrinaré.  
 
Infraestructures 
 
- Ens diguéreu que l’informe de la Policia per a la instal·lació de miralls al carrer de Josep Melià és, 
de paraula, favorable, però que teníeu actuacions pendents, i que en el plenari de febrer estarien 
instal·lats. Quan els instal·lareu? 
 
Resposta: No li puc donar una data exacta. 
 
- En data 6 de març de 2017 el rector va demanar permís per reparar la murada de Sant Salvador 
que s’havia fet malbé arran de les passades tempestes. Li heu donat el permís? 
 
Resposta: No. 
 
- En data 20 de març la DG d’Energia i Canvi Climàtic demanava a l’Ajuntament quin era l’interès 
real per fer arribar la instal·lació de gas natural. Demana que s’expliqui si l’arribada del gas natural 
és una qüestió que hagi suscitat interès per part de la ciutadania o de sectors econòmics. Quines 
passes heu fet? Heu detectat aquest interès? Heu fet qualque actuació per conèixer l’opinió 
ciutadana i dels sectors econòmics? 
 
Resposta: Com bé deis, ho tenim des del 20 de març; és un tema encara pendent. 
 
- S’ha encarregat a un arquitecte de Manacor un projecte per a la reforma i adequació de la plaça 
coberta del mercat d’Artà com a futur espai multifuncional. Quina és la vostra intenció a l’hora 
d’encarregar aquest projecte? 
 
Resposta: La idea és que ens presenti un projecte bàsic per tal de definir quines són les possibilitats 
d’aquest edifici per tal de treure el màxim rendiment a aquest edifici que, entenem, està 
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infrautilitzat. Us passaré unes primeres línies, perquè en puguem xerrar. 
 
Participació 
 
- Qui va assistir a la reunió del passat dimarts per presentar els pressupostos participatius? A quins 
acords o conclusions s’arribaren? 
 
Resposta: Al matí tenguérem presència al mercat. A les 13 h, tenguérem reunió amb els tècnics 
municipals. A les 20 h, hi varen assistir representants de distintes entitats ciutadanes, com ara: 3a 
edat, 2a edat, Banda, Centre Cultural, AMIPA Rosa del Vents, associació d’empresaris, ciutadania 
en general, tècnics municipals, representants de partits polítics. Va ser una primera reunió per 
establir distints canvis d’opinió. Els vàrem convidar a participar del procés de pressupostos 
participatius formant part del grup impulsor, vàrem explicar quines serien les funcions del grup 
impulsor, vàrem convocar nova reunió per dimarts dia 28 a les 20 hores per preparar la primera 
assemblea. 
 
Educació 
 
- A quants consells escolars ha assistit la regidora d’Educació en el present curs? 
 
Resposta: Sincerament, no les cont. He anat a tots els que m’ha estat possible. Normalment, puc 
anar a tots els de la Colònia, perquè es convoquen en dilluns o divendres, que són els dies que tenc 
més disponibilitat. A Na Caragol, a l’IES i al CEPA, no les solen fer aquests dies i, en cas de no 
poder-hi anar, ho deriv al batle o al tinent batle per si poden assistir-hi. 
 
- L’Escola d’Art i Superior de Disseny de les Illes Balears ha fet arribar a l’Ajuntament una carta 
informant del període d’inscripció per accedir als seus cursos. L’Ajuntament ha difós aquesta 
informació entre els centres educatius perquè n’estiguin assabentats? 
 
Resposta: Efectivament va arribar a l’Ajuntament dia 2 de març, arriba molta propaganda a 
l’Ajuntament i no es reparteix tot, i sobretot quan la Conselleria d’Educació té el Departament 
d’Orientació, que s’encarrega de fer-ho arribar a les escoles. No en tenia constància fins avui a 
causa d’això. 
 
Cultura 
 
- Pregunta que us férem el mes passat. Ens preocupa l’augment de la senyalització de trànsit en 
castellà. Per què no es retola únicament en català? 
 
Resposta: No es retola únicament en català perquè, segons el nostre cap de policia, hem d’aplicar el 
Reial decret 1428/2003, de 23 de novembre, que, a l’article 138, diu textualment:  
 
“Las indicaciones escritas que se incluyan o acompañen a los paneles de señalización de las vías 
públicas, e inscripciones, figurarán en idioma castellano y, además, en la lengua oficial de la 
comunidad autónoma reconocida en el respectivo estatuto de autonomía, cuando la señal esté 
ubicada en el àmbito territorial de dicha comunidad. 
 
Los nucleos de población y demás topónimos serán designados en su denominación oficial y, 
cuando fuese necesario a efectos de identificación, en castellano.” 
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I, com també és diu al nostre Reglament per a l’ús de la llengua catalana a l’Ajuntament d’Artà, al 
capítol onzè, article 26, diu: “la retolació i la senyalització viària que depengui de l’Ajuntament o 
que instal·lin les seves empreses adjudicatàries o concessionàries, o qualsevol altra entitat amb 
col·laboració amb l’Ajuntament, han de figurar en català, sense perjudici del que disposen les 
normes que regulen el trànsit i la seguretat viària.” 
 
El detonant de tot això ha estat un cas que va passar a Inca. Per això, ens hem posat en contacte amb 
l’Ajuntament d’Inca, perquè ells han tengut un cas real en què un afectat per una multa de trànsit en 
aquest municipi va recórrer la multa al·legant que estava només en català i que, segons el Reial 
decret abans esmentat, hauria d’haver estar en bilingüe. L’Ajuntament li va contestar negativament, 
i al cap d’un temps ha rebut un carta del Defensor del Poble  on insta l’Ajuntament d’Inca primer a 
que la multa sigui nul·la i que canviïn els senyals que actualment estan només escrits en català. Jo 
vaig xerrar personalment amb el batle i aquest em va dir que ara feien un estudi legal a veure com 
podien respondre a això, no haver de canviar els senyals i que, en cas d’al·legacions de multes, 
aquestes no quedin nul·les. Quan el tenguin, ens el faran arribar perquè la nostra secretària vegi si 
és viable poder aplicar-la al nostre cas. També estam en contacte amb l’Ajuntament d’Alcúdia que 
sabem que també hi estan fent feina. 
 
- El Ple del Consell Social de la Llengua Catalana va aprovar el Pla d’actuacions en matèria de 
política lingüística per al quinquenni i 2016-2021. Alguna de les accions que preveu el Pla 
impliquen els ajuntaments. Tendrà en compte l’Ajuntament aquest Pla i planificarà accions 
diferents dins el municipi per tal de treballar en favor de la llengua catalana? 
 
Resposta: Aquest Pla d’actuació fa referència a: 
 
- Dret d’accedir al coneixement de la llengua catalana. 
- Dret d’emprar el català en l’àmbit del lleure. 
- Dret d’emprar el català en l’àmbit assistencial i sanitari. 
- Dret d’emprar el català en les relacions comercials i en l’àmbit dels serveis. 
- Dret d’emprar el català en l’àmbit comunicatiu. 
 
Com sempre, la nostra normalitzadora lingüística ho mirarà i, segons ens digui, actuarem. 
 
Joventut 
 
- Per a quan els patis oberts a l’IES? I a la Colònia? 
 
Resposta: A l’Institut esperam que dins la setmana que ve ho puguem fer i a la Colònia ja es va dur 
a terme l’estiu passat i la previsió es tornar-ho a fer enguany.  
 
 
PRECS I PREGUNTES QUE FORMULA EL PP 
 
1. S’han pagat els 30.000 euros al Club de la Tercera Edat de la Colònia de Sant Pere?  
 
Resposta: S’han invertit en el club els doblers que vàrem acordar al plenari; no s’havia de pagar res 
directament. 
 
2. Està feta la cuina del Club de la Tercera Edat de la Colònia de Sant Pere? En cas negatiu, quin és 
el motiu? 
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Resposta: Entre divendres i avui, l’estan muntant. 
 
3. Ens poden dir si coneixen algun cas d’assetjament escolar (bullying) als centres educatius d’Artà? 
 
Resposta: No. 
 
4. Quina és l’empresa que es dedica a l’ajuda domiciliària de persones dependents? 
 
Resposta: L’atenció a domicili de persones dependents, la feim amb personal municipal, tenim dos 
treballadors familiars i, a data d’avui, són setze les persones usuàries d’aquest servei. Quant al 
Servei de Teleassistència, sí hi ha una empresa, ATENZIA; nosaltres només gestionam l’ajuda i, a 
data d’avui, reben un total de setanta persones usuàries, amb un cost de 17,68 euros mensuals.  
 
5. Per a quan el cotxe elèctric de la Policia Local? 
 
Resposta: Està adjudicat, aproximadament dos mesos. 
 
6. Quan hi haurà endolls per carregar els cotxes elèctrics del municipi? 
 
Resposta: Com ja vàrem informar, estam pendents que la Conselleria de Territori, Energia i 
Mobilitat tregui les subvencions. 
 
7. Ens poden dir la data de començament de les obres dels carrers de Montserrat Blanes i Ramon 
Llull? 
 
Resposta: Estam en conversacions amb el Consell de Mallorca per tal que ens doni una pròrroga per 
justificar la subvenció. No perquè no puguem executar les obres abans de 31 d’agost, sinó perquè 
puguem executar les obres en dues fases: una després de Pasqua i l’altra el més tard possible, tot 
això per intentar crear les menors molèsties. 
 
8. Per a quan la compra de les Cases de Betlem per part del Govern balear per 12 milions d’euros? 
 
Resposta: Ja ens agradaria poder donar una data. Per nosaltres no quedarà, ja que, com sabeu, ho 
hem presentat a l’ecotaxa. 
 
- Aprofitant aquest moment, i per què no també comprar sa Vinyassa, finca que està en el cor del 
Parc Natural de Llevant, amb els doblers de l’ecotaxa? 
 
Resposta: Estaria bé, i fins i tot es Caló, que també es ven.  
 
9. Hi ha rates al municipi? 
 
Resposta: Segur. Alguna en veuen. En breu es farà una desinfestació de rates i cuques molles. 
 
10. Quan acabaran les olors del clavegueram? 
 
Resposta: Si es refereix a les olors que hi ha en algun lloc del carrer de Ciutat, confiam que, amb les 
obres que es duran a terme a la plaça del mercat i al carrer de Montserrat Blanes, aquestes olors 
minvin o, fins i tot, s’eliminin. 
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11. Pensen prendre alguna solució referent a l’aigua pluvial de devora el Cementeri de la Colònia de 
Sant Pere? 
 
Resposta: Estam en converses amb el Consell de Mallorca per arribar a una solució. Per a quan? No 
m’atrevesc a donar-li una data. 
 
12. En quin estat està el tanatori de la Colònia de Sant Pere? 
 
Resposta: No el tenim previst fer, va en el programa electoral d’un partit polític que no forma part 
del pacte de govern. 
 
13. Quin ha estat el cost d’asfaltar el camí Vell de s’Hort des Bril? 
 
Resposta: Encara no tenim factura; una part l’han de pagar els veïns. 
 
14. Quan s’arreglarà el mur del carrer que du a Ses Pesqueres? 
 
Resposta: Estam pendents que el Ministeri ens contesti sobre la subvenció que li vàrem sol·licitar. 
  
15. Com està la contractació i/o el manteniment dels horts socials de Ses Escoles de Sant Salvador?  
 
16. Hi ha cotxes amb paranys (cepos), què passa amb ells? 
 
Resposta: Cada un té un expedient diferent i en tot cas, si vol, podem mirar un per un quin és la 
seva casuística. 
 
17. Després de l’obra de les llambordes del carrer de Ciutat, ja n’hi ha de desferrades. Què pensen 
fer a aquest respecte? 
 
Resposta: Ho revisarem. 
 
18. En quin punt es troba la nova canxa del Poliesportiu d’Artà? 
 
Resposta: S’està intentant definir més les fases per tal d’adequar-les a les possibilitats del 
pressupost municipal. 
 
19. Hi ha habitatges per a emergències? Quants? 
 
20. Hi ha cables amollats pels carrers o cantonades i els que els muntaren cobren cada mes, què 
pensen fer al respecte? 
 
Resposta: S’ha d’anar mirant cas per cas, però en la majoria de casos és un tema entre veïnats i 
l’empresa que fa el subministrament elèctric. De tota manera, si ens especificau els casos, podem 
intentar fer una actuació. 
 
21. Ens poden dir en quin estat de potabilitat es troben els pous d’aigua municipals, tant si es treu 
aigua com si no? 
 
Resposta: Totes les analítiques dels pous que actualment subministren aigua tant a Artà com a la 
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Colònia són favorables. L’aigua és potable. Els dos pous de titularitat municipal que no 
subministren aigua són els de la plaça del Progrés i el del Cementeri. S’han fet analítiques als dos 
pous: la de la plaça del Progrés es va haver de repetir, perquè va sortir alterada i, pel que fa al pou 
del Cementeri, no hi ha problema. 
 
22. Quina solució pensen donar a les obres escultòriques d’un artista local que estan a l’escorxador 
municipal? 
 
Resposta: Ara que tenim cedida la part de zona verda en la qual estaven, és bona proposta que s’hi 
puguin tornar a instal·lar. 
 
23. Quin ha estat el cost del ramat de someres per fer net? 
 
Resposta: Es fa entrega d’una còpia del contracte. 
 
24. El Partit Popular d’Artà i de la Colònia de Sant Pere demana a aquest consistori que demani al 
Consell de Mallorca que passi la màquina agranadora per llevar la graveta dels vorans i les rotondes 
del nostre municipi. 
 
Resposta: Es tendrà en compte. 
 
 
Acords 
 
1. Acordar, per unanimitat, essent tretze el nombre legal de membres del consistori i dotze els 
assistents, aprovar l’acta de la sessió de 28 de novembre de 2016. 
 
2. Acordar, per unanimitat: 
2.1. Acordar la sol·licitud d’adhesió íntegra de l’Ajuntament d’Artà al Conveni subscrit entre 
l’Agència Estatal d’Administració Tributària (AEAT) i la Federació Espanyola de Municipis i 
Províncies (FEMP) en matèria de subministrament d’informació de caràcter tributari amb finalitats 
tributàries i no tributàries (atorgament d’ajudes). 
2.2. Trametre a la Delegació de l’Agència Tributària a les Illes Balears i a la FEMP aquesta 
sol·licitud d’adhesió plena i sense condicions al Conveni esmentat en el punt primer d’aquest acord. 
2.3. Facultar el batle a subscriure i signar tota classe de documents relacionats amb aquest 
assumpte. 
 
3. Acordar, per 6 vots a favor (PI, PSOE i AA) i 5 abstencions (UIA i PP), aprovar el redisseny de 
l’anagrama institucional i el seu manual d’ús. 
 
4. Acordar, per unanimitat: 
4.1. Donar suport al manifest “Per a la reforma del sistema de finançament”, impulsat pel Cercle 
d’Economia de Mallorca. 
4.2. Col·laborar en les iniciatives impulsades per part del Cercle d’Economia tendents a aconseguir 
un sistema de finançament autonòmic més favorable per a les Illes Balears. 
4.3. Donar compte d’aquests acords a la Federació d’Entitats Locals de les Illes Balears (FELIB). 
 
5. Acordar, per 10 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 vot en contra (PP): 
5.1. Instar el Govern d’Espanya a prorrogar, mentre es produeix aquesta modificació legal, la 
transitorietat regulada en la disposició transitòria setena de la Llei de racionalització i sostenibilitat 



32 
 

local, que ha expirat el 31 de desembre passat, amb la finalitat de permetre una sèrie de solucions 
perquè exerceixin funcions de tresoreria en municipis menors de 20.000 habitants altres funcionaris 
del propi ajuntament o de la diputació provincial corresponent.  
5.2. Instar el Govern d’Espanya a debatre i consensuar prèviament amb la FEMP i els sectors 
implicats qualsevol modificació substancial de la regulació de les bases de règim local.  
5.3. Instar el Govern d’Espanya a acompanyar de les previsions pressupostàries corresponents a 
qualsevol tipus de modificació normativa en la qual s’estableixin noves obligacions a les entitats 
locals, de tal manera que aquestes obligacions no suposin una càrrega afegida per a les seves 
hisendes. 
 
6. Acordar, per unanimitat: 
6.1. Instar el Govern de l’Estat a promoure els canvis legislatius necessaris que possibilitin la 
delegació de vot en els casos de baixes per maternitat, paternitat o malalties greus dels i de les 
representants electes en les administracions locals o la possibilitat de vot telemàtic, posant els 
mecanismes per fer-ho efectiu. 
6.2. Instar el Govern de l’Estat a promoure els canvis legislatius necessaris que possibilitin la 
substitució del càrrec electe que causa baixa pel següent en la llista de manera temporal quan les 
baixes hagin de ser superiors a un mes. 
6.3. Traslladar els acords anteriors a la Presidència del Govern espanyol, a la Presidència del 
Congrés dels Diputats i a la del Senat. 
 
9. Acordar:  
9.1. Acordar, per 8 vots a favor (UIA, PI i AA) i 4 abstencions (PSOE i PP): 
“1. Manifestar la preocupació de l’Ajuntament d’Artà per l’extensió del delicte d’enaltiment del 
terrorisme en actes i missatges que haurien d’estar emparats per l’exercici de la llibertat d’expressió 
i per les recents condemnes per aquest càrrec que fan retrocedir els ciutadans i les ciutadanes a 
Espanya en els seus drets fonamentals.” 
9.2. Acordar, per 11 vots a favor (PI, PSOE, UIA i AA) i 1 abstenció (PP): 
“2. Instar el Govern espanyol a modificar la Llei orgànica 10/1995, de 23 de novembre, del codi 
penal, i suprimir o bé modificar l’apartat 3 de l’article 490 i l’article 491. 
3. Instar el Govern de l’Estat i les corts espanyoles a derogar la Llei orgànica 4/2015, de seguretat 
ciutadana, coneguda com a ‘llei mordassa’.” 
9.3. Acordar, per 8 vots a favor (PSOE, UIA i AA) i 4 abstencions (PI i PP): 
“4. Demanar, arran de la sentència condemnatòria contra el raper mallorquí Valtonyc, la seva lliure 
absolució en defensa de la llibertat d’expressió.” 
9.4. Acordar, per 11 vots a favor (PI, PSOE, AA i UIA) i 1 abstenció (PP): 
“5. Remetre els acords al Govern espanyol i a tots els partits amb representació a les corts 
espanyoles.” 
 
10. Acordar, per 6 vots a favor (PI, PSOE i AA), 4 vots en contra (UIA) i 1 abstenció (PP): 
10.1. Aprovar el reconeixement dels crèdits per import total de 135.574,48 €, els quals figuren a la 
relació annexa. 
10.2. Aplicar, amb càrrec al pressupost de l’exercici de 2017, els crèdits corresponents, i amb càrrec 
a les respectives partides. 
 
 
El batle aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta acta. 
 
La secretària       Vist i plau 

El batle 


